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یارانهداروازطریقبیمههابهبیمارانتعلقمیگیرد
مدیــرکل دارو و مــواد تحت کنترل ســازمان غذا و دارو با اشــاره به اینکه 
بــا اجــرای طــرح دارویــار، یارانــه دارو از طریق بیمــه به بیمــاران تعلق 
می گیرد، گفت: هیچ گونه افزایش قیمتی از مســیر نسخه پزشک متوجه 

بیماران نیست.
طبــق اعــام روابــط عمومی ســازمان غــذا و دارو، محمــد پیکان پور 
اظهــار کــرد: افزایــش قیمــت دارو بــه دلیــل افزایــش چشــمگیر هزینه 
نهاده های تولید، دستمزد، سربار و سایر هزینه ها، یک امر طبیعی است 
امــا با سیاســتگذاری های طرح دارویــار، این افزایــش قیمت ها از جیب 

بیمار پرداخت نمی شود.
وی افــزود: هرگونه افزایش قیمت دارو متوجه بیمار نیســت، چراکه 
یارانه دارو به انتهای زنجیره منتقل شــده اســت و مابه التفاوت ارزی در 
اختیار بیمه ها قرار می گیرد و بیمار با ارائه نسخه پزشک مشمول یارانه 

دارو بوده و بدون تغییر پرداختی، داروی خود را تهیه می کند. 
مدیرکل داروی ســازمان غذا و دارو با اشــاره به کاهش قیمت برخی 
اقــام دارویــی تصریح کرد: بیــش از ۲۵۰ قلم دارو پــس از اجرای طرح 

دارویار، ۲ تا ۸۲ درصد کاهش قیمت داشتند.
پیکان پور خاطرنشــان کرد: طبیعتاً بدون ارائه نســخه پزشک، یارانه 

دارو به مراجعه کننده تعلق نمی گیرد.

بستریهایروزانهکرونادرکشورتکرقمیشد
مرکز روابط عمومی و اطاع رســانی وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی از تک رقمی شدن بستری های روزانه بیماران کرونایی خبر داد 
و اعــام کرد: کرونا در ۲۴ ســاعت منتهی به روز گذشــته جان یک بیمار 
را گرفت و ۱۹ بیمار جدید مبتا به کووید۱۹ در کشــور شناســایی و هشت 
نفر از آنها بســتری شــدند. ۶۸ نفر از بیماران مبتا به کووید۱۹ در بخش 

مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند.
تاکنون ۶۵ میلیون و ۱۴۴ هزار و ۱۱۳ نفر دوز اول، ۵۸ میلیون و ۵۵۴ 
هزار و ۱۳۳ نفر دوز دوم و ۳۱ میلیون و ۳۸۵ هزار و ۶۵۱ نفر، دوز ســوم 
و بالاتر واکسن کرونا را تزریق کرده اند و مجموع واکسن های تزریق شده 
در کشــور به ۱۵۵ میلیون و ۸۳ هزار و ۸۹۷ دوز رســیده اســت. مجموع 

بیماران کووید۱۹ در کشور نیز به ۷ میلیون و ۵۶۰ هزار و ۶۷ نفر رسید.
اکنــون هیچ شهرســتانی در وضعیت قرمز قرار ندارد، همچنین ســه 
شهرســتان در وضعیت نارنجی، ۹۴ شهرســتان در وضعیت زرد و ۳۵۱ 

شهرستان در وضعیت آبی قرار دارند.

تا پایان سال جاری

۷۷۰۰تختبهبخشدرمانکشوراضافهمیشود

وزیــر بهداشــت، درمــان و آموزش پزشــکی گفــت: تا پایان ســال ۷۷۰۰ 
تخت به بخش درمان کشور اضافه می شود.

دکتــر بهــرام عین اللهی ۱۷ آذرماه در جریان ســفر یــک روزه خود به 
استان مرکزی، در حاشیه بازدید از مرکز درمانی شماره یک شهر شازند 
در ارتبــاط زنــده بــا بخش خبــر ۱۴ و در جمــع خبرنگاران اظهــار کرد: از 
شــروع دولت ســیزدهم تا امــروز ۸۵۰ پروژه بهداشــتی بزرگ در کشــور 
افتتــاح شــده و تا پایان امســال این رقم بــه ۲ هزار پروژه می رســد که در 
طول تاریخ کشور افتتاح این تعداد مرکز بهداشتی بی سابقه بوده است.
وی افــزود: تاکنــون ۷۹ مرکــز درمانــی بــا ۱۰ هــزار و ۸۰۰ تخــت بــه 
بهره برداری رسیده است و تا پایان امسال ۷۷۰۰ تخت بیمارستانی دیگر 
به مجموعه درمانی کشور اضافه و با این روند، خدمات بهتری به مردم 
کشور ارائه می شود. وی با اشاره به سفر خود به شهرستان شازند و افتتاح 
پایــگاه اورژانــس ۱۱۵ تــوره، پــد هوایی این شــهر و افتتاح مرکــز خدمات 
جامع ســامت هندودر، گفت: پس از شازند عازم اراک خواهیم بود و از 
بیمارستان ولیعصر)عج( که با بیش از ۴۰۰ تخت یکی از بیمارستان های 

بزرگ اراک محسوب می شود، بازدید خواهیم داشت.
عین اللهی اضافه کرد: در سفر ریاست جمهوری ۴۰۰ میلیارد تومان 
اعتبــار بــرای پروژه بیمارســتان ولیعصــر اختصاص یافــت و امیدواریم 

یکی از مراکز پیشرفته کشور باشد.

تکمیلپزشکیخانواده
درشهرهایزیر۲۰هزارنفر؛بزودی

معاون بهداشــت وزارت بهداشت با اشاره به اینکه احتمالًا طی سه ماه 
آینــده موضوع نظــام ارجاع و پزشــکی خانواده در جمعیت روســتایی، 
عشــایری و شــهرهای زیر ۲۰ هزار نفر تکمیل می شــود، گفت: از آنجایی 
کــه اکنــون فصــل بودجه بنــدی اســت امیدواریــم نماینــدگان مجلــس 
محتــرم همانند گذشــته به خوبی بــا ما همراهی کنند تا پروژه به شــکل 

کامل اجرایی شود.
دکتــر حســین فرشــیدی بــا اشــاره بــه اینکــه در حــال حاضــر یکی از 
کارهای بســیار مهم وزارت بهداشت موضوع پزشکی خانواده است، به 
ایســنا گفت: این برنامه ای است که سال ها اســت روی آن کار می شود و 
اکنون نیز این موضوع با جدیت از ســوی شخص وزیر بهداشت پیگیری 
می شــود. وی افــزود: در حال حاضر در جمعیت روســتایی، عشــایری و 
شــهرهای زیــر ۲۰ هزار نفر جمعیــت بیش از ۸۵ درصــد کار پیش رفته 
اســت؛ مقداری در بخش ارجاع مشــکاتی داریم که ســعی در برطرف 
کردن این مشــکات داریم تا ظرف ســه ماه آتی در این جمعیت حدود 

۳۰ میلیون نفره بتوانیم موضوع نظام ارجاع را تکمیل کنیم.
او بــا تأکیــد بر لــزوم تأمین اعتبــارات بــرای تکمیل نظــام ارجاع در 
جمعیت روستایی، عشایر و شهرهای زیر ۲۰ هزار نفر جمعیت، تصریح 
کرد: با تأمین اعتبار ان شاءالله برای سال آینده خبرهای خوبی در جهت 
اجرای این پروژه در ســطح کشور داشته باشیم. معاون بهداشت وزارت 
بهداشــت، ادامه داد: این کار در اســتان فارس و مازندران در حال اجرا 
اســت و ان شاءالله با پوشش ضعف های فعلی بتوانیم بزودی و در سال 

آتی کل جمعیت کشور را تحت پوشش نظام ارجاع ببریم.
او گایه پزشــکان فعال در حوزه پزشــکی خانواده در زمینه پرداخت 
حق و حقوق را پاشنه  آشیل این طرح خواند و بیان کرد: باید بتوانیم به 
منابع مالی پایدار دسترســی داشته باشیم تا وقتی پزشکان و یا مراقبین 

سامت وارد طرح می شود بتوانند دریافتی های مناسبی داشته باشند.
فرشــیدی در پاســخ به ســؤالی درباره بودجــه مورد نیاز بــرای تکمیل 
موضوع پزشکی خانواده و نظام ارجاع، اظهار کرد: باید کارهای کارشناسی 
انجام شــود تا بتوان رقم نهایی را اعام کرد اما از آنجایی که اکنون فصل 
بودجه بندی است امیدواریم نمایندگان مجلس محترم همانند گذشته 

به خوبی با ما همراهی کنند تا پروژه به شکل کامل اجرایی شود.

ریزشطبقاتیازجنوببهحاشیه
ارزیابی »ایران« از ورود شهرداری به ساخت مسکن در پایتخت

کلید مسکن تهرانی ها در دستان »بهشت نشین«هاست؟

میانگین نرخ مســکن در تهــران به عدد 
4۷ میلیــون تومــان رســیده اســت. هــم 
کانشــهر  جمعیــت  درصــد   5۱ اکنــون 
تهــران مســتأجرند کــه بــا ایــن اعــداد و 
ارقام فاتحه خانه دار شدن را خوانده اند! 
شــهردار تهــران چنــد وقت پیــش اعام 
کــرده بــود کــه دوره انتظــار مســکن در 
پایتخــت بــرای یک فرد عادی 6۷ ســال 
اســت، )اگرچــه برخــی آمارها ایــن دوره 
را برای یک خانــوار کارگری حداقل بگیر 
بیــش از ۱۰۰ ســال هــم اعــام کرده اند.( 
علیرضــا زاکانی البته در مراســم انعقاد 
تفاهمنامه ساخت مسکن برای استادان 
دانشگاه صنعتی شــریف ابراز امیدواری 
هــم کــرده بــود کــه دیگــر کســی آرزوی 
خانه دار شــدن نداشــته باشــد و مســکن 
بــرای تهران نشــین ها بــه یک امــر قابل 
دســترس تبدیل شــود! ایــن البتــه برای 
آن دســته از خانوارهایــی کــه در همیــن 
مرکــز،  بــه  شــمال  از  تهــران  کانشــهر 
ســپس به جنوب و درنهایت به حاشــیه 
رانده شــده اند، بیشــتر شــبیه یــک وعده 
غیرقابــل اجراســت تا آرزویی کــه زمانی 
به دســت شــهردار تهــران محقق شــود! 
بــا ایــن همــه بایــد از مدیریــت شــهری 
تهران پرسید با تشــکیل قرارگاه جهادی 
مســکن شــهرداری تهــران از بهمــن ماه 
ســال گذشته تا چه اندازه توانسته به این 

آرزوی تقریباً محال نزدیک شود؟
ë !خانه های خالی چاره درد مسکن نیست

سرپرســت  هدایــت،  ســیدمهدی 
ســازمان نوســازی شــهرداری تهــران بــا 
بیــان اینکــه تأمیــن مســکن در پایتخت 
یک اضطرار اســت، به »ایران« می گوید: 
»هــم اکنون حدود 5۰ درصد از ســاکنین 
شهر تهران مستأجرند. مردم شهر تهران 
سالانه به علت گرانی مسکن به خارج از 
تهران رانده می شــوند. در مقطعی کسی 
عاقه مند نبود از تهران به پردیس برود، 
امــا الان اغلــب افــرادی کــه در پردیــس 
ســاکن اند، در گذشــته در تهــران زندگــی 
می کردنــد. دربــاره پرنــد هــم همینطور! 
متأســفانه ریــزش طبقاتــی از شــمال به 
جنوب و از جنوب به حاشیه شهر به علت 
گرانی مسکن درحال رخ دادن است. هم 
اکنون دوره انتظار مســکن در شهر تهران 
به بیش از 6۰ ســال رســیده اســت. چرا؟ 
چــون عرضه و تقاضایی که می توانســت 

تعادل ایجاد کند، وجود ندارد!«
او خطــاب به منتقدانی کــه راه حل را 
در فعــال کــردن حــدود 5۰۰ هــزار خانه 
می گویــد:  می داننــد،  تهــران  در  خالــی 

شــمال  در  خالــی  واحدهــای  »عمــده 
شــهر و با متراژهای بالا قــرار دارد. یعنی 
نیــت  بــا  کــه  اســت  اغلــب واحدهایــی 
کــه  شــده اند  خریــداری  ســرمایه گذاری 
برخی بانک ها هــم در آنها نقش دارند. 
اما مســأله اینجاســت کــه ما در قــرارگاه 
مســکن به دنبال خانه دار کــردن افرادی 
هســتیم که استطاعت خرید و اجاره این 
خانه هــا را ندارند. یعنی آن 5۰ درصدی 
که اغلب در دهک های درآمدی متوسط 
و پایین نشســته اند. بنابراین نمی توانیم 
تهــران  شــمال  خالــی  خانه هــای  روی 
ســرمایه گذاری کنیم، چــون با هر منطق 
و نــرخ حمایتــی بازهــم ایــن طبقــات از 
پــس واحدهــای لاکچــری 4۰۰ متــری بر 
روش  ســراغ  بــه  نتیجــه  در  نمی آینــد! 
جایگزین رفتیم که همان تولید مســکن 

در تهران است.«
کــه  باورنــد  ایــن  بــر  البتــه  برخــی 
تهــران از نظــر واحدهــای مســکونی بــه 
ظرفیــت اشــباع رســیده و اگــر جمعیت 
به ســمت حاشــیه شــهرها ســرریز شده 
اســت، نــه بــه علــت نبــود خانــه کــه به 
علــت گرانی واحدهــای مســکونی برای 
اجاره یا خرید اســت. این افــراد مخالف 
تهــران  در  جدیــد  مسکن ســازی های 
ظرفیــت  از  بایــد  معتقدنــد  و  هســتند 
واحدهــای خالی اســتفاده کــرد. به گفته 
آنها هر نوع مسکن سازی جدید منجر به 
افزایش جمعیت می شود که خود خطر 
گرانی مســکن را به علــت کمبود عرضه 
بــالا می برد. با وجود این هدایت خطاب 
به مخالفان به پژوهشــی اســتناد می کند 
که بر مبنای آن، این نظریه رد می شــود. 
او می گوید: »ما معتقدیم در شهر تهران 
تولید مسکن منجر به افزایش جمعیت 
نشــده. طی یــک دوره ۱۰ ســاله )از ســال 
۸5 تــا ۹5( بیــش از یک میلیــون و ۳۰۰ 
هــزار واحــد پروانه صادر شــد کــه عمده 
آنها نیز منجر به ســاخت مســکن شــده 
است، اما نکته جالب اینکه در این مدت 
حــدود ۸6۲ هزار نفر به جمعیت شــهر 
اضافه شــده که حتی اگر تعداد خانوار را 
۳ در نظــر بگیریم، باید 4 میلیون نفر به 
جمعیــت تهــران اضافه می شــد که این 
اتفــاق نیفتاد. چــون عمده ایــن واحدها 
صرف ازدواج و تخریب و بازســازی شــد. 
پس این طور نیســت که هرمسکن منجر 

به تولید جمعیت شود.«
وی بــا بیــان اینکــه تهــران همچنــان 
کمبــود مســکن دارد، می گویــد: »مــا در 
تهران 4 هزار و 4۰۰ هکتار بافت فرسوده 
داریم که با توجه به شاخص های جدید 
اباغی از ســوی شــورای عالی، حدود 4۰ 
درصد از مساحت تهران می شود، )البته 

نقشــه ها را آماده کرده ایــم و در آینده ای 
نزدیک هم به تصویب کمیســیون ماده 
5 می رســد(. پــس مــا نمی توانیم بافت 
فرســوده را رهــا کنیــم و نوســازی نکنیم. 
چراکــه از هــر پــاک فرســوده بــه طــور 
متوســط 5 واحد مســکن تولید می شود. 
در بحــث نهضــت ملــی مســکن هم به 
ایــن کار نیاز داریم و براین اســاس حتماً 
باید شهرداری ها ورود کنند وگرنه برنامه 

زمین می ماند.«
او بــا تأکیــد بــر ورود دولت بــه بافت 
غیررســمی  ســکونتگاه های  و  فرســوده 
بــه اقدامــات قــرارگاه جهــادی مســکن 
اشــاره کــرده و می گویــد: »ما به قــرارگاه 
با ســه رویکــرد ورود کرده ایــم. اول اینکه 
همــه عوامل صدور پروانــه عضو قرارگاه 
شده اند. براین اســاس کارهای پژوهشی 
زیــادی انجــام دادیــم تــا موانــع صــدور 
پروانــه را رفــع کنیــم، الان زمــان صــدور 
پروانــه بــه زیــر 6 مــاه رســیده، درحالــی 
کــه قباً حــدود ۳6 ماه بــود. بخش دوم 
اینکه ظرفیت های مســکنی شهر تهران 
مثل بافت فرســوده و اراضی رها شده را 
شناســایی کردیم. ضمن اینکه با مالکان 
نزدیــک به 4۰۰ هــزار واحــد، تفاهمنامه 
امضا کرده ایم که از دل این تفاهمنامه ها 
حدود ۸6 هزار واحد پروژه درآمده است 
کــه در مراحل مختلف صدور پروانه قرار 
دارند. اگر قرارگاه نبود، ما نسبت به سال 
قبل ۱۱ درصد افت پروانه را شاهد بودیم. 
اما الان اگر قرار باشد به این پروژه ها وزن 
بدهیــم، بــه طور متوســط صــدور پروانه 
نسبت به سال گذشــته 5۰ درصد بیشتر 
خواهد شــد. خب این اثر قرارگاه اســت. 
رویکــرد ســوم تمرکز بــر بافت فرســوده 
ایــن  در  نوســازی  تســریع  بــرای  اســت. 
مناطق بســته های تشــویقی مثل رایگان 
کــردن صــدور پروانــه و وام 45۰ میلیون 

تومانی درنظر گرفته ایم.
رئیــس  نایــب  شــربیانی،  جعفــر 
کمیسیون شهرسازی و معماری شورای 
شــهر تهران معتقد است که »شهرداری 
در یــک بخــش درگیــر موضــوع مســکن 
اســت، اما اینکه مســئول تأمین مســکن 
در تهــران باشــد نــه این طور نیســت! در 
واقع شهرداری یکی از چندین دستگاهی 
زمینــه  درایــن  کــه  می شــود  محســوب 
تأثیرگذار است البته اثر آن در مقایسه با 
دستگاه های دیگر کمتر است. به هرحال 
مسکن با مؤلفه های دیگری مثل اقتصاد 
کان و عدم تــوازن میان عرضه و تقاضا 
ســروکار دارد و هــم اکنــون از یــک کالای 
مصرفی به یک کالای ســرمایه ای تبدیل 
شــده اســت. شــهرداری تنهــا می توانــد 
فراینــد صــدور پروانه را تســهیل کــرده و 

ســرعت ببخشــد. مــا حتی اگــر قــرارگاه 
جهادی مسکن هم داشته باشیم بازهم 
تکالیف شهرداری در این حوزه مشخص 
اســت البته مــا برنامه هایشــان را دیده و 
متوجه شده ایم که شهرداری تنها نقش 
تســهیلگری دارد. سیاســت های کلــی را 
دولت باید برای تعدیل قیمت مســکن 
تبییــن کنــد، امــا در حــوزه صــدور پروانه 
سازنده هاســت  معضــات  از  یکــی  کــه 
و می دانیــم نســبت بــه گذشــته کاهــش 

داشته، شهرداری می تواند مؤثر باشد.«
ë خداحافظی با مسکن ارزان در حاشیه

میثم مهرپور، کارشــناس مسکن هم 
با شربیانی هم عقیده است. او با تأکید بر 
اینکه تا وقتی مصرف از حالت سرمایه ای 
بــه مصرفی تبدیل نشــود، اتفــاق مثبتی 
برای کاهش نرخ ها نمی افتد، به »ایران« 
می گوید: »موضوع مســکن بــه طور کلی 
تــا  و  اســت  اقتصــاد کان  زیرمجموعــه 
زمانی که مشکل اقتصاد کان حل نشود، 
نمی توان انتظار داشــت مشــکل مسکن 
حــل شــود. مشــکل فعلی مســکن حتی 
بــا ورود دولــت در نــگاه کان هــم قابــل 
حل نیست چه برســد به اینکه بخواهیم 
بــه ورود شــهرداری ها دل خــوش کنیــم. 
مشکل اصلی این است که مسکن به یک 

کالای ســرمایه ای تبدیل شــده است و در 
حــال حاضر منابع مالی مازاد به ســمت 
خریــد و فروش مســکن می رود و شــکل 
ســفته بازی پیدا کرده اســت. درحالی که 

مسکن یک کالای مصرفی است.«
او می گوید: »تا وقتی که این بازار سود 
داشــته باشــد قیمت مســکن همین طور 
افزایش می یابد. الان نرخ مسکن حتی از 
سطح عمومی تورم بالاتر رفته و همچنان 
هم در حال صعود اســت. تا زمانی که با 
هــر افزایش نرخــی، معامله مســکن در 
بنگاه ها صــورت بگیرد، نمی تــوان گفت 
در ایــن قیمــت متقاضــی وجــود نــدارد. 
وقتــی حتی یــک خریــد و فــروش انجام 
می شــود، پس نرخ منطقه شــکل گرفته 
و همچنان خرید مســکن ســودآور است. 
برخی حرف های آقایان شــعاری اســت. 
توقعــی هــم از شــهرداری وجــود نــدارد 
چون اصولاً ابزاری برای این کار در اختیار 
نــدارد ما کم کم باید با پدیده ای با عنوان 
مسکن ارزان حتی در حاشیه شهرها هم 
خداحافظــی کنیــم. تنها راه حــل اهدای 
زمیــن رایــگان توســط دولــت و ســاخت 
از ســوی انبوه ســازان اســت، مثل مسکن 
مهر چون ساخت هر مترخانه با حداقل 
کیفیت حدود ۸-۷ میلیون تومان هزینه 

در بــردارد. حتی اگر قیمت زمین را صفر 
در نظر بگیریم همه حمایت های دولتی 
هم باشد با همه این تفاسیر ساخت یک 
واحد ۷5 متری 5۰۰ میلیون تومان فقط 
هزینــه ســاخت می خواهد. پس مســکن 
ارزان حتــی اگــر دولــت ریالــی هم ســود 

نکند، وجود ندارد.«
ë زمان صدور پروانه کاهش یابد

علیرضــا روحــی، یکــی از ســازندگان 
اینکــه  دربــاره  تهــران  شــهر  قدیمــی 
شــهرداری چگونــه می تواند در راســتای 
مســکن  نــرخ  داشــتن  نگــه  متعــادل 
مؤثــر واقع شــود، بــه »ایــران« می گوید: 
»عمده ترین کاری که از دست شهرداری 
بر می آید تســهیل صــدور پروانــه و البته 
اســت.  ســاختمانی  عــوارض  کاهــش 
شــهرداری  مناطــق  برخــی  متأســفانه 
الان قانــون را دور می زننــد، مثاً در یکی 
از مناطــق مرکــزی تهــران، پهنــه طــرح 
تفصیلی )آر ۲5۱( است یعنی 5۰ درصد 
بــه عــاوه دو. شــهرداری امــا می گویــد 
اگر شــما 6۰ درصــد به عاوه دو، ســطح 
اشغال بگیرید می توانید آن ۱۰ درصد را 
خاف بگیرید و مثاً پاســیو بزنید و بعداً 
آن را بپوشــانید. خب در یک ســاختمان 
5 طبقــه هــر طبقــه پاســیو 55-6۰ متر، 
می شــود ۳۰۰ متر مازاد کــه اگر بخواهید 
بــه  تومــان  درازای هــر متــر 5 میلیــون 
شــهرداری بدهیــد، بایــد یــک میلیــارد 
و 5۰۰ میلیــون تومــان خافــی بدهیــد 
کــه همــان تراکمــی کــه دو ســال پیــش 
می دادند را بدهند. عاوه بر این باید روز 
اول 4۰۰-5۰۰ میلیون تومان فیش برای 
جــواز واریز کنید. اینهــا را بگذارید در کنار 
نرخ بالای مصالح! چرا باید ســازنده هر 
کیســه ســیمان را ۷۰ هزار تومــان بخرد؟ 
خــب یــک طــرف ماجــرا دولت اســت، 
طرف دیگر هم شــهرداری نشسته است 
کــه می توانند این بــازار را مدیریت کنند، 
اما این اتفــاق نمی افتد. به عنوان کســی 
که سال هاســت کار ســاخت و ساز انجام 
می دهم معتقدم که بازار مسکن باید به 
بخش خصوصی واگذار شود. باید عرضه 
زیاد شود، چون با این نرخ مسکن، قطعاً 
میزان تقاضا محدود خواهد بود. الان در 
مناطقی مثل هاشــم آباد، اتابــک، خاور 
شــهر نرخ هــر متر خانــه بــه ۲5 میلیون 
تومان رســیده، یک واحــد 6۰ متری هم 
حســاب کنیــد بایــد یــک میلیــارد و 5۰۰ 
میلیــون تومــان بپردازیــد. خــب این در 
توان چه کســی است؟ یک کارمند هم از 
عهده این مبالغ بر نمی آید چه برسد به 
طبقــه کارگری! شــهرداری می تواند نرخ 
صدور پروانه را کاهــش دهد، دولت هم 

باید هزینه مصالح را پایین بیاورد.«
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حمیده امینی فرد
خبرنگار

سمیه افشــین فر / چند هفتــه قبل حمید 
طریفــی حســینی معــاون وزیــر و رئیس 
سازمان آموزش و پرورش استثنایی کشور 
از آغاز طرح ســنجش سامت نوآموزان 
شش ماه زودتر و از آذر ماه خبر داده بود 
اما با گذشــت نیمی از آذر هنوز خبری از 
آغــاز زودهنگام طرح ســنجش نیســت. 
طریفــی حســینی معــاون وزیــر و رئیس 
ســازمان آمــوزش و پــرورش اســتثنایی 
کشــور با اشــاره بــه ابعاد مختلــف طرح 
سنجش به »ایران« گفت: طرح سنجش 
ابعــاد و مؤلفه هــای مختلفــی از تأمیــن 
ملزومات تا آموزش نیروی انســانی دارد 
شــروع و همه ایــن مؤلفه ها بایــد تأمین 
شــده باشــد تــا فراخــوان اعــام شــود و 
خانواده ها بتوانند به همراه فرزندان شان 
مراجعــه  پایگاه هــا  بــه  ارزیابــی  بــرای 
آغــاز  اجرایــی  فرایندهــای  ایــن  کننــد. 
شــده و حتی ســامانه مورد نیــاز طراحی 

شــده اســت و ان شــاءالله از اواخر آذرماه 
فراخــوان عمومی را اعــام خواهیم کرد 
تــا خانواده هــای دانش آموزانی که ســال 
آینــده بایــد بــه کاس اول برونــد جهت 

سنجش مراجعه کنند.
طریفی حسینی با اشاره به اینکه آغاز 
زودهنــگام ســنجش یک ضرورت اســت 
و بایــد انجام شــود افزود: از ایــن آغاز زود 
هنگام چند هدف داشتیم که هدف اصلی 
تشــخیص و مداخلــه بهنگام بــود یعنی 
می خواســتیم زودتر کار سنجش را شروع 
کنیم تــا در یک بــازه زمانــی طولانی تری 
تشخیص دقیق تری داشــته باشیم تا اگر 
تشــخیص  مشــکاتی  دانش آمــوزی  در 
داده شــد در بــازه زمانــی مانده تا شــروع 
سال تحصیلی بتوان مداخله را انجام داد 
یکی هم بحث ساماندهی نیروی انسانی 
برای ثبت نام بچه ها و ثبت نام کتاب های 
درســی دانش آمــوزان بــود کــه همــه این 

موارد وابسته به سنجش بودند که با شروع 
زودتر طرح ســنجش همه این مشــکات 
ان شاءالله حل خواهد شد. رئیس سازمان 
آموزش و پرورش استثنایی کشور در پاسخ 
به انتقادات و مشــکاتی که خانواده های 
دانش آمــوزان دارای معلولیت در بحث 
ســرویس مدارس اســتثنایی با آن روبه رو 
هســتند گفــت: بحث ســرویس مــدارس 
ارتباط مســتقیمی بــا آمــوزش و پرورش 
نــدارد ولــی از آنجــا کــه بــرای مــا بحــث 
حضــور دانش آمــوز دارای معلولیــت در 
مدرســه از اهمیت زیادی برخوردار است 
و قــدم اول ایــن حضــور هــم ســرویس 
ایــاب و ذهــاب اســت هماننــد ســال های 
گذشــته بخشــی از هزینه هــای ســرویس 
مــدارس را ســازمان آمــوزش و پــرورش 
اســتثنایی بــا همــکاری ادارات آمــوزش 
و پــرورش عــادی، خانواده هــا و خیریــن 
پرداخــت می کننــد. در بعضــی شــهرها 

شــهرداری ها هــم به مــا کمــک می کنند 
مثاً در شهر تهران شهرداری تمام هزینه 
ایــاب و ذهــاب دانش آمــوزان را تأمیــن 
می کنــد فقــط در اجــرا و هماهنگــی بین 
پیمانــکاران و رانندگان ناهماهنگی هایی 
بود که برطرف شــده اســت و مــا در حال 
حاضر در شهرهای بزرگ مشکل خاصی 
تحت عنوان ســرویس مدارس استثنایی 
نداریم. همه هزینه ها تأمین شده و همه 

هماهنگی ها انجام شده است.
در شــهر تهــران خــود شــهرداری بــا 

پیمانکارانش قراردادی دارد و بر اساس 
شــهر  شــورای  در  کــه  هزینه هایــی  آن 
مصوب شده است خدمات ارائه می کنند 
و مــا درگیــر قیمــت و رانندگان نیســتیم 
البتــه یــک جاهایی هم خودمــان کمک 
می کنیــم که اســتان بــه اســتان متفاوت 
اســت و بــر اســاس تفاهمنامه هایــی که 
بــا شــرکت ها انجــام می شــود یــا هزینــه 
مستقیم به خانواده ها پرداخت می شود 
یــا در اســتان هایی که مدرســه ســرویس 
را می گیــرد بــر اســاس تفاهمنامه هایــی 

که منعقــد می شــود هزینه هــا پرداخت 
خواهــد شــد. طریفــی حســینی در پایان 
بــا تأکیــد بــر قانــون حمایــت از حقــوق 
معلــولان کــه در آن بــر ایــاب و ذهــاب 
شــده  مناسب ســازی  و  ایمــن  رایــگان، 
بــرای معلولان تأکید شــده اســت گفت: 
حــوزه مدیریــت شــهری در اســتان های 
مختلــف بــر اســاس قانــون حمایــت از 
حقــوق معلولان باید به مــا کمک کنند. 
در این قانون تأکید شده که ایاب و ذهاب 
رایــگان ایمــن و مناسب ســازی شــده و 
در دســترس بایــد در اختیــار معلــولان 
در  بایــد  دانش آمــوزان  و  بگیــرد  قــرار 
اولویت هــای این حمایت ها قرار داشــته 
باشــند. هــر دانش آمــوز هــر روز حداقل 
دو ســفر درون شــهری از محــل زندگــی 
بــه مدرســه و بالعکــس دارد و مجموعه 
مدیریت شــهری باید ایــن خدمات را به 

دانش آموزان ارائه دهد.

رئیس سازمان آموزش و پرورش استثنایی در گفت و گو با »ایران«:

آغاززودهنگامطرحسنجشیکضرورتاست

گــروه اجتماعــی/ بــر اســاس مصوبــات 
کارگــروه اضطــرار آلودگــی هــوا، مقاطع 
ابتدایــی و متوســطه اســتان های تهــران 
و البــرز بجــز دماونــد و فیروزکــوه شــنبه 
و یکشــنبه غیرحضــوری شــد. طبــق این 
مصوبه، مهد کودک ها و پیش دبستانی ها 

نیز تعطیل هستند.
کــه کارشناســان  ســه روزی می شــود 
هواشناســی نسبت به رســیدن به هشدار 
قرمز آلودگی هوا هشدار می دهند. تشدید 
پایداری هوا، غلظــت آلاینده ها و کاهش 

کیفیت هوا از روز چهارشــنبه محســوس 
بود. ســازمان هواشناســی بــرای کاهــش 
تــردد  کاهــش  احتمالــی،  آســیب های 
خودروهــا و کنتــرل فعالیــت واحدهــای 
صنعتی، مدیریت منابع آلاینده، تأکید بر 
عدم تردد غیرضروری برای تمام گروه ها، 
ورزشــی  و  فیزیکــی  فعالیــت  از  پرهیــز 
در فضــای بــاز و اتخــاذ تدابیــر مدیریتی 
لازم بــرای جلوگیــری از افزایش غلظت 
آلاینده ها تا حد بســیار ناســالم را توصیه 
دانش آمــوزان  نهایــت  در  امــا  می کنــد، 

بــه  دلیــل آلودگی که پایدار شــده اســت، 
تعطیل شــد تا آموزش ها مجازی شــود. 
این در حالی اســت که بر اســاس تحلیل 
آخرین نقشه های هواشناسی و پیش یابی 
مدل های عددی وضعیت جوی اســتان 
تهــران، طی روزهای آینده آســمان کمی 
ابری تا نیمه ابری اســت و عدم وزش باد 
قابل ماحظه است. همچنین براساس 
اعام شــرکت کنترل کیفیت هوای شــهر 
تهران، روز گذشته وضعیت هوای تهران 
با رســیدن به عدد ۱۵۵ بــه رنگ »قرمز« 

درآمــده اســت و بــرای همــه آلوده شــد. 
شــاخص آلاینــده »ذرات معلــق کمتــر 
از ۲.۵ میکــرون« روی عــدد ۱۵۵ یعنــی 

شــرایط ناســالم بــرای همه گروه هــا قرار 
 )AQI( گرفت. گفتنی اســت کیفیت هــوا
به پنج دسته اصلی تقسیم بندی می شود 

کــه بــر اســاس آن از عــدد صفر تــا ۵۰ در 
محــدوده هــوای پــاک تعریف می شــود، 
از ۵۱ تــا ۱۰۰ هوا در محــدوده قابل قبول، 
سالم یا متوســط بوده و از محدوده ۱۰۱ تا 
۱۵۰ هوا ناســالم برای گروه های حساس 
اســت. در بــازه ۱۵۱ تــا ۲۰۰ نیــز هــوا در 
محــدوده ناســالم برای همــه گروه ها و از 
محدوده ۲۰۱ تــا ۳۰۰ نیز هوا در محدوده 
بســیار ناســالم قــرار می گیرد. بر اســاس 
این دســته بندی در محــدوده ۳۰۱ تا ۵۰۰ 

شرایط کیفی هوا خطرناک است.

با هشدار قرمز آلودگی هوا

مدارستهرانوالبرزدوبارهتعطیلشد
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